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Írásbeli kérdés

„Miért a legkiszolgáltatottabb embertársaink szenvedik el leginkább a kormányzati
megszorításokat, avagy mi lesz a sárosdi otthonban élő nygdíjasokkal?" címmel a
Házszabály 91 . §-a alapján kérdést kívánok benyújtani Bajnai Gordon miniszter úrhoz . A
kérdésre írásban várom válaszát .

Tisztelt Miniszter Úr!

Mint azzal Ön is bizonyára egyetért a szociális szakellátó intézmények működése
Magyarországon a leghátrányosabb helyzetben élő, így a legrászorultabb társadalmi réteget
érinti . Fejér megyében több a megyei önkormányzat közgyűlése által fenntartott
intézménynek csak ideiglenes működési engedélye van, így látja el feladatát például a sárosdi
Ápoló-Gondozó Otthon is .

A sárosdi szociális otthon a legrégebbi, még mai is működő ilyen jellegű intézmény
Fejér megyében . 1949-ben létesült, a községben lévő több mint 200 éves Esterházy
kastélyban . Az otthon megalakításakor csak 60 fő ellátását szolgálta . Ma az intézményben
136 időskorút gondoznak. Az igényekre épülő létszámnövekedés sajnos azonban a
zsúfoltságot fokozta. A lakókat - a törvényi előírással szemben - 8-10 ágyas szobákban tudják
elhelyezni, a helyiségek többsége egymásba nyíló, magán viseli a régi kastélyokra jellemző
adottságokat. A gondozottak között az utóbbi években megnőtt a fokozott ápolást igénylő
betegek, szenvedélybetegek száma . Az orvosi teendőket a helyi háziorvos végzi, aki heti két
alkalommal vizitel, és a sürgős hívásoknak is eleget tesz . Havonta egyszer pszichiáter-
addiktológus szakorvos is rendel az intézet saját orvosi rendelőjében. Az intézetben három
tagú, felsőfokú végzettségű dolgozókból álló mentálhigiénés csoport is dolgozik . A megyei
önkormányzat a szakdolgozók megfelelő szakképzettségi szintjének elérése érdekében anyagi
támogatással nyújt segítséget . A dolgozók 100%-a szakképzett. Az elmúlt években a
folyamatos felújítás mellett a zsúfoltság csökkentésére is törekedett a fenntartó : 1997-ben már
ezt a célt szolgálta a 17 új férőhely kialakítása az otthon területén . A fejlesztések ellenére az
ellátottak ma is zsúfolt körülmények között élnek az otthonban . Mint említettem a fent leírt
körülmények, illetve a kedvezőtlen dolgozói létszámellátottság - a szakdolgozói létszám 100
lakó ellátására lenne elég a létszám normatíva szerint - miatt az intézmény jelenleg csak
ideiglenes működési engedéllyel rendelkezik .

Sajnos a 2007 . évi költségvetés megalkotásakor az Országgyűlés kormánypárti
többsége a kormány előterjesztésére drasztikusan csökkentette a szociális normatívát, elvonta
a saját bevételi forrásokat a megyei önkormányzatoktól, így ezen intézmények működésének
finanszírozása nagyon nagy gondot okoz a fenntartónak, így a konkrét esetben a Fejér Megyei
Önkormányzatnak is .



A Fejér Megyei Közgyűlés Elnökének kezdeményezésére, a megyei önkormányzatok
támogatásával a Fejér Megyei Önkormányzat az Alkotmánybírósághoz fordult, a megyéket
érintő állami finanszírozási rendszer alkotmánysértő jellegének megállapítására .

Tisztelt Miniszter úr!

• Mint az önkormányzatok működését felügyelő miniszter kíván-e valamit tenni annak
érdekében, hogy a sárosdi intézményben élő nyugdíjasok helyzete javuljon? Kérem
vázolja részletesen elképzeléseit!

•

	

Kérem, vázolja, milyen fejlesztéseket tervez a kormány, a szociális szakellátó
intézményekben, az ellátottak életkörülményeinek javítására?

•

	

A fentiekben kifejtett tények alapján, hogyan várja el a kormány a kötelező feladatok
végrehajtását az önkormányzatoktól, úgy, hogy a megfelelő forrásokat nem biztosítja?

• Hogyan fordulhat elő az Ön véleménye szerint ma Magyarországon az, hogy a
legkiszolgáltatottabb helyzetben élő embertársaink életkörülményei romlanak a
leginkább a kormányzati megszorítások eredményeként?

Várom megtisztelő válaszát .

Székesfehérvár, 2007 . augusztus 12 .
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